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Editorial 2 

Porta l et 

a política autonòmica d'aquest mes de juliol ha estat L més pròpia d'una opereta decimonònica que no d'una 
comunitat moderna i suposadament capdavantera dins l'estat 
espanyol. Una ullada a la premsa de la resta d'Espanya, i fins i tot 
d'Europa, posa en relleu el volum del ridícul assolit pels nostres 
dirigents. El Govern Matas s 'havia proposat, i aquest fou un dels 
pilars de la seva campanya electoral, recuperar la imatge turística 
d'aquestes illes, una imatge que suposadament el Pacte de Progrés 
havia fet malbé. Les inversions multimilionàries en promoció i 
campanyes d'imatge -inclosa la contractació de figures mediàtiques 
com Michael Douglas i Boris Becker, el patrocini de l'equip ciclista 
"Illes Balears" amb seu a Madrid, o la presència en totes les fires 
turístiques-, havia de fer possible la recuperació de les cuotes de 
mercat que s 'havien perdut. Independentment de l'eficàcia d'aquestes 
mesures -molts d'indicadors (oficials) constaten la recessió que 
estam patint-, a banda del silenci eloqüent dels pesos pesants del 
sector, i ultra les ajïrmacions dels actuals mandataris que ens venen 
la idea que sense ells encara seria pitjor, l'afer "Rasputin" sembla 
més aviat la guinda d'un pastís molt car, molt kitch, molt embafador. 
Tot i que s'ha d'admetre que si el que volien era presència mediàtica, 
amb aquest sarau n'han aconseguida a bastament. 

Ara, ja se sap que la crisi turística obeeix bàsicament a dos 
factors: per una part, la conjuntura internacional, que al seu torn 
també implica tres vessants (la seguretat internacional, la recessió 
econòmica i la competència d'altres destinacions); i de l'altre, a 
l'estructura del mateix sector local, amb una oferta exclusivament de 
sol i platja que resulta insuficient per a captar nous clients. I davant 
aquesta situació és evident que les solucions són complicades, i més 
a curt termini, i que en tot cas aquestes sempre seran traumàtiques 
i que per a tirar-les endavant farà falta un gran pacte institucional 
i social que ara per ara no es beslluma. Sembla més aviat que s'ha 
optat per una política de fugida cap endavant i de no acceptació de 
la problemàtica realitat, una política del "tot inclòs" sotmesa, fins a 
l'extrem, als designis dels grans operadors turístics. 

Al ritme dels darrers anys, a la Conselleria de Turisme li serà 
cada cop més difícil trobar imatges per a promocionar la Mallorca 
idíl·lica que es vol vendre. La dels scalèxtrics del pla de carreteres hi 
tenen poc a veure, per exemple. 



informació local 

Plaça 
des 

Sit¡jar 

VAGNONI 
Dia 25 de juny de 2004, I' Arxiu 

de 1' Ajuntament de Capdepera va con
vocar I' encontre anual d'usuaris del pro
grama informàLÜ; de gesliú d'arxius 
anomenat VAGNONI. 
L'any 1992 I' ajuntament de Capdepera 
va encarregar al Centre Comarcal 
d'Estudis la creació d'un programa que 
basant-se en 1' organigrama de 
classificació d'arxius municipals emprats 
pel grup d'arxivers municipals de 

mallorca servís per a informatitzar els 
diferents índexs i així possibilitar una 
recerca ràpida de la documentació 
històrica, administrativa i de gestió. 
El 1994 es va enregistrar el progra
ma amb el nom de VAGNONI, com 
a homenatge al mestre d'arxivers. 
Immediatament, diferents pobles 
1' adquiriren donats els bons resultats; 
els primers foren Santanyí Calvià, 
Llucmajor, Alaró ... Fins a l'actualitat, 
en que són 23 els municipis de Ma
llorca, Eivissa i Formentera que són 

,--------------"'usuaris de l'esmentat programa 
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Així doncs aquest any se ce
lebra el X aniversari de la creació del 
programa coincidint amb la publicació 
del llibre-proposta de quadre de 
classificació per ala documentació 
d'arxius municipals per pari del Grup 
d'Arxivers Municipals de Mallorca. 
L'encontre organitzat per l'Arxiu de 
1 'Ajuntament de Capdepera ha servit 
per adaptar el VAGNONI a les 
propostes del grup 

Visita 
Sulkari Loredo Blanca té 21 anys i és 
neta de Luis Blanca Rio, un immigrant 
nascut a Capdepera l'any 1904. El 
repadrí de Sulkari era un carabiner 
destinat a la caserna de Cala Rajada i 
durant la seva estada a Capdepera va 
tenir un fill, Luis, que als 14 anys va 
emigrar cap a Cuba fugint de la Gue
rra Civil. Allà es va casar i va tenir 
una filla, la mare de Suki. 
La jove cubana va ser a Capdepera 
amb motiu de la visita a Mallorca d'un 
grup d'emigrants i de descendents 
d'emigrants, gràcies al programa del 
Govern Balear que tà possible que cada 
any oo grapat d'ells puguin redescobrir 
les seves arrels mallorquines. Siki va 
estar a Capdepera, el poble on va 
néixer el seu padrí, i el bade Joan Ferrer 
la va rebre i li va regalar un senalla de 
llata i distints llibres sobre la història 
del municipi, així com dos discos de 
música gabellina. Després va pujar al 
Castell i va anar a conèixer les platges 
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gabellines. La regidora Maribel Vives, juntament amb 
Catalina Gomals (cap de la direcció General de Joventut) 
i pau Morey, 1' acompanyaren en el seu periple pels carrers 
de Capdepera. 

Banderes Blaves. 
Un any més, coma inici de temporada turística, 

es va fer l'acte d'entrega de les banderes blaves a les 
platges del nostre municipi. Aquest distintiu el dona la FEEE 
( Fundació europea d'Educació Ambiental), una entitat 
"no oficial", enguany ha inclòs Son Moll, Sa Mesquida i 
Cala Agulla. L'acte oficial tingué lloc a la platja de Son 
Moll, i hi assistiren el delegat d'Interior, la regidora de 
Medi Ambient, la de Participació Ciutadana com a presi
denta del Consell d'Entitats Locals, representants de 
1 'Associació Hotelera, de Platges de Capdepera i de la 
Creu Roja, així com 1 'inspector de policia i un oficial. Cal 
dir que 1 'entitat que atorga aquestes banderes ha esta 
qüestionada per diversos grups, ja que entre d'altres co
ses deixa en un segon terme els valors naturals i ecològics 
de les platges a favor dels serveis que ofereixen, així 
mateix destaca que Canyamel o Font de Sa Cala ho sigui 
a la llista. 

GOB. 
L'entitat ecologista ha remés un comunicat 

manifestant la seva preocupació pel retard que pateixen 

CAFETERIA 
Cala Rajada 
CB 

carrer I'Agulla,26. Cala Rajada 
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molts de projectes de regeneració d'espais naturals de les 
Illes, que depenen del Ministeri de Medi Ambient i que 
afecten a zones costeres. Entre aquest grup d'actuacions 
paralitzades s 'hi troben els sistemes dunars de cala Agulla 
i cala Mesquida, que pateixen a més un greu procés de 
degradació degut a pràctiques agressives com circulació 
de vehicles, cavalls i persones; neteja de platges amb 
maquinària inadequada, pressió humana sobre la vegetació, 
retirada de restes de posidònia, fondeig d'embarcacions, 
etc ... cal recordar que el projecte del Sender de ses 
Atzavares també resta pendent d'execució. 

Sopar solidari 
Organitzada per a la parròquia del Carme , el 

passat dia 26 de juny se celebrà una fideuà elaborada pels 
pescadors de Cala rajada. El menú se completà amb una 
llet freda i ensaïmada. L'acte omplí el port de gom en gom 
i comptà amb l'actuació de la big band del CC Banda de 
Música de Capdepera. Aquest ha estat un més dels molts 
d'actes i iniciatives que des de la parròquia es venen 
organitzant, per tal de fer front a les despeses de les 
importants obres que es dugueren a terme a 1' església 
1' any passat. Aquest sopar fa constituir un èxit gastronòmic 
(la fideuà era d'aquelles de xupar-se els dits) i lúdic, que 
haurà ajudat a pal·liar el dèficit que arrossega la parròquia. 

Any de sa llata. 
L'any 2005 ha estat declarat, per unanimitat dels 

regidors i a proposta de Mateu Melis regi dor de 
Cultura, any de sa llata, amb la finalitat de recuperar 
aquesta activitat que durant molts d'anys ha estat lligada 
a la vida social i econòmica del nostre municipi i que ara 
corr autèntic perill de desaparèixer en 1' oblit o de mantenir
se únicament en la vessant anecdòtica o folklòrica. Una 
comissió s'encarregarà d'elaborar un programa específic 
que inclourà entre d'altres aspectes la dedicació del 
calendari municipal, beques d'investigació, exposició 
permanent, col·loquis, etc ... 1' any estarà representat 
gràficament per un logotip 

---T.E.G. S.L. 
(TECNOLOGIES ELÈCTRIQUES GABAI.UNESI 

100%WAWIIS 

IISTAL.LACIONS I REPARACIONS 
ELÈCTRIQUES 

CI. L'Agulla, 14 -Tel. i Fax ; 56 39 2.7- CALA RATJADA 

OFICINA I TALLER: 
CI. Ferrers (Polígon Capdepera)· Tel. í Fax ; 56 42 53 

IN$1'AL.lAD0A AU'túl'il t'1:A1 úA8A!EL T0AR€S MALPESA 



el carme 2004 5 

FESTES DEL CARME 2004 

Un cop acabades les Festes del Carme, sembla 
que en cercles pròxims als organitzadors existia un 
sentiment de desassossec per I' èxit "excessiu" que s 'havia 
assolit. Es diria que entre alguns membres de la Confraria 
hi ha un cert temor a veure's desbordats per la capacitat 
de convocatòria d'aquestes festes, cosa que podria des
embocar en una pèrdua del seu esperit orignari. No diríem, 
nosaltres, que aquests temors siguin infundats, com no ho 
deuen haver estat, moltes vegades, els dels organitzadors 
del Sant Joan de Ciutadella, o del San Fermín de Pamplona. 
La de la massificació és una servitud derivada, 
precisament, de 1' atractiu de 1 'aconteixement i de com és 
d'encertada una proposta. I en el cas de les Festes del 
Carme en tenim una prova indiscutible. Al nostre parer, 
els membres de la Confraria de Pescadors haurien d'estar 
ben tranquils. Si les seves festes tenen èxit, això els ha 

CLÍNICA 
DENTAL 
Cc. la R..ajac:la 

d'omplir de satisfacció. I quant al perill de dissolució de 
les essències de la festa, creim que no hi ha cap perill: 
l'únic que han de fer és continuar la línia d'actuació que 
han mantingut fins ara, sense deixar -se influir per cap tipus 
de pressió exterior. Fins avui ho han fet molt bé --d'agui 
l'èxit-, i segurament encara ho faran millor en el futur. 
N'estam convençuts. La gent sap què en pot esperar, de 
les Festes del Carme, no desitja sorpreses, vol la processó 
i la missa en el moll, vol les havaneres, vol el xou dels 
mariners, vol la verbena. I és precisament en aquestes 
seguretats, en aquestes previsibilitats, que rau bona part 
de la seva capacitat de convocatòria. 

Baixant als actes concrets del programa 
d'enguany, els actes s'han ajustat a l'esquerma tradicio
nal, i com que tots han gaudit d'una resposta multitudinària, 
fa mal destacar-ne cap. És evident que la missa i la 

pròtesi removible 
pròtesi fitxa 
ceràmica 
reparacions de pròtesi 
empastats 
neteges-extraccions 
endodòncies 
tractaments 

Carrer Faralló,54-1 er D (davant hotel Alondra) -07590 CALA RAJADA 
Telèfons 971 564 860 I 971 564 409 
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art enjoies 
carrer l'agulla, 14 taller de joieria 

joieria universal 
carrerelionorservera,37 tot un clàssic 
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telèfon 971 58 82 25 - fax 971 58 82 26 

6 

processó constitueixen el bessó de la festa, l'eix al voltant 
del qual giren les altres funcions, i en aquest sentit concitaren 
una enorme expectació. La celebració religiosa, a més, 
comptà enguany amb la presència del nou Bisbe de Ma
llorca, Mons. Josep Murgui, qui va estar acompanyat de la 
majoria dels capellans que han estat al front de la parròquia 
de Cala Rajada en els seus 50 anys de vida. 

El pregó, que publicam en aquestes mateixes 
pàgines, el pronuncià en aquesta ocasió la professora Isa
bel Moll, amb la seva ja coneguda facilitat de paraula i fent 
una evocació de la Cala Rajada dels primers estiuejants, 
quant tots, indígenes i visitants, érem conscients de com
partir l'estimació per aquest poble. Bé podem dir que la 
pregonera va arribar al cor de 1' auditori. La coral s'Alzinar 
hi posà, com ja és habitual el contrapunt musical. 

Les festes de Sant Roc han cedit a les d'El Carme 
la vetlada de jazz. Aquesta va tenir lloc el dissabte dia 1 O, 
i comptà com a plat fort amb la Pericàs Reunión Jazz Band, 
tota una garantia de música de qualitat. El públic, 1 'habitual 
d'aquestes cites, no tan nombrós com seria de desitjar, però 
d'una fidelitat digna de tenir en compte. 

El teatre musical protagonitzat pels mateixos 
pescadors consolidà l'acceptació de què gaudeix, aquesta 
vegada amb la coHaboració dels exmembres del Ca que 
Menja Globos, Suso Rexach i Pere Fuster. Una veHada 

GRUP MUNTANER - RIBOT, S.L. 
Antonío J. Muntaner Pomar 

'lniJTERRE, 1 .... 
SEGUR OS 

CATALANA 
OCCIDENTE 

~ ~ novomedtc,s.a. 

POMPAS fUNEBRES 

~~a/C 
F-6-roqueria 
Tel. 971 81 81 43 

C/. S'alzinar, 18-07580 CAPDEPERA 
Tel. 971 56 30 96- Tel. Móvil 61 i 39 29 29 - Fax 971 56 53 JO 
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SA BOTIGUETA 
Corrcr Mojor, 4 (entre l' Aíuntament 
i el bar de Can Patilla) 
Copdeperw 

Productes ecològics 

fruites i verdures fresques. 
pa, cereals, mel, ous, iogurt, 
llet, fruits secs ... 

productes mallorquins 

setmanalment et duim a ca 
teva la fruita i verdura de 
temporada. 

lnforma't al teH.: 971 819 480 
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plena d'humor i una demostració de les capacitats artístiques 
que congria el nostre moll. 

La nit d'havaneres, a més de comptar amb un públic 
molt fidel, conforma una vetlada en què els qui semblen 
passar-ho millor són els mateixos protagonistes. Aquesta 
vegada hi prengueren part les corals de la tercera edat, Sol 
Naixent i Coral Gabellina; els homes i les dones de la coral 
s'Alzinar, per separat (Cop de Mar i Calma Xitxa), tirant
se floretes mútuament i cantant plegats, finalment; i, com 
no, els pescadors&family, posant-hi el tancador d'or. 

La verbena del dia 17, especialment durant 
1 ' actuació dels Pelucon Flowers, va ser un autèntic 
formiguer i no hi cabia ni una punta d'agulla. Abans, en 
Miquel Moreno i el quartet Honey havien entretingut la 
gent més reposada, amb les consabudes exhibicions 
coreogràfiques d'estil country dels ballarins majors. Tancà 
les actuacions, per als més vetladors, el grup Fenómenos 
Ban d. 

Aquests foren, segurament, els plats forts de les 
festes. Sense oblidar, però, tots els altres actes, com el 
cercavila, les actuacions i jocs per als més petits, les proves 
esportives i les mostres culturals. Tot plegat, una amanida 
ben trempada, amb tots els ingredients que pot exigir el 
més exigent i més festívol dels gourmets. 

En rebre aquest exemplar ja faltaran menys de 
350 dies per a una nova edició de les Festes del Carme. 
Coratge. 

Telèfon 971 81 91 53 
Avda Elionor Servera, 72. Cala Rajada 

Davant oficina de Sa Nostra 
Els dimarts romandrà tancat tot el dia 
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Feia estona que ho duia entre cella i cella i, a la fi, 
se m'ha presentat I' oportunitat. Aquest mes de juliol he 
pogut veure satisfet el vell desig de fer el camí de Sant 
Jaume de Galícia (El camino de Santiago). És ben cert que 
el pelegrinatge l'he fet en bicicleta, cosa que li resta una 
mica de mèrit, enfront d'aquells que el fan a peu, però per 
a mi ha omplert totes les expectatives. Juantament amb 
Pere Cortada, Ani Muñoz, Joan Genovard, Olga Montoro 
i Paco Galian, he pedalat pels més de 750 quilòmetres que 
separen Roncesvalles de Santiago de Compostela, i he 
viscut una experiència molt dificil d'explicar, tot i que aquest 
article pretén fer-vos-en part. No em demaneu per què, 
però ho vull contar. 

Se suposa que al llarg de molts de segles, els 
pelegrins han intentat arribar a Sant Jaume empesos per la 
fe i per sentiments de caire estrictament espiritual. Avui 
les coses com siguin- entre la gent que fa aquest romiatge 
hi ha una mica de tot, i no som pocs els qui barrejam impul
sos de caire cultural, esportiu, o de simple repte personal. 
Aquest ha estat, almenys, el meu 
cas. 

Arribar a Roncesvalles 
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trobàrem amb la grata sorpresa d'un concert de música 
medieval a càrrec d'un dels millors grups vocals d'Europa, 
"Alia Musica", que és una forma ben estimulant de prepa
rar una eixida com la que ens proposàvem. 

La primera etapa ens va posar fit a fit amb la dura 
realitat: un camí en mal estat que ens obliga a posar peu en 
terra en molts de moments. Després de passar per 
Pamplona, ens esperava una altre repte important: el Monte 
del Perdón, "donde se cruza el camino del viento con el de 
las estrellas". A Puente la Reina ens esperaven una dutxa 
reparadora i un llit confortable. 

Les coses no naren millor el segon dia. A causa 
de les obres d'una nova carretera, el camí ha estat desviat 
provisionalment i ens haguérem d'enfrontar amb una llarga 
pujada totalment intransitable que ens va deixar fets pols. 
Tanta sort que poguérem reconfortar-nos a la font de vi 
d'Iratxe (sí, ho heu entès bé: una font que raja vi). Viana 
fou el final de l'etapa, on trobàrem un alberg molt bo i un 
sopar incomestible. 

La tercera etapa ens va menar primer fins a 
Logronyo, després a Najera (on dinàrem i becàrem sobre 
la gespa devora el riu) i finalment a Santo Domingo de la 
Calzada, per terres on les vinyes s'escampen fins on la 
vista arriba. Els darrers quilòmetres d'aquest tram inclouen 
una pujada d'aquelles d'aferrar-s'hi, però la resta de l'etapa 
va ser molt agradable. 

Abans de començar el quart tram, cap a les 7 del 
matí, el consell regular de la denominació d'origen "Aceite 
de Jaén", ens obsequià amb un berenar de pa amb oli, 
tomàtiga i pernil. Gràcies! Aquesta etapa inclou la important 
pujada a La Pedrja (6 km costa amunt) que férem per 
carretera. El dinar a Zalduendo (al costat d'Atapuerca) és 
d'aquells que no s'obliden. A Burgos dormírem a una base 
d'acampada de la Junta de Castella i Lleó, després de 
dutxar-nos amb aigua freda, molt freda, redefreda! 

Començàrem el cinquè capítol de l'aventura amb 
pronòstics de mal temps. Quan ja dúiem gairebé 9 km ens 

amb sis bicicletes ja és una petita , --~-::·~t....;..,....::~._:_ _ _:_~ · ~·~u.~~1f:f1~ii~

adonàrem que un 
mòbil havia quedat 
a Burgos. En 
Paco i jo anàrem a 
rescatar-lo 
(gairebé 18 km de 
propina) . 
Finalment, el 
temps s'estirà, i 
fins a Frómista, on 
acabam la jornada, 
no teguérem cap 
problema, tot i el 
tram certament 
dur conegut com 
"Matamulas", ja 

odissea. Vol a Bilbao, autobús fins 
a Pamplona i furgoneta fins al punt 
de partida. Per embarcar les bicis a 
l'avió et fan desinflar les rodes i 
tracten el teu mitjà de transport de 
qualsevÓl manera. No hi ha moltes 
facilitats, per als ciclistes. Però, en 
fi, aconsegueixes arribar allà on 
volies, entre 1' ansietat per començar 
i el cansament d'una llarga jornada 
de viatge (ens havíem aixecat a les 
2'30 del matí). A Roncesvalles ens 

~--------------~------~~ 
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deveu imaginar per què. A Rabe de la Calzada, una mongeta 
que escometia els pelegrins, enmig de la carretera, ens 
obsequià amb sengles medalles de la Mare de Déu. 

L'etapa sisena ens trobà aixecats a les 6 i berenats 
a les 7, hora de tancament de 1' alberg. La planura que ens 
espentvll es v::1 veme compensaria per un ínsístent vent de 
cara que va dificultar enormement la marxa. Va fer fred. 
Els darrers 4 km abans d'arribar a Sahagún els férem sota 
la pluja i el vent i quan arribàrem no trobàrem cap més lloc 
que una base d'acampada que la nit anterior havien hagut 
de desallotjar a causa del temporal. La dutxa, com sempre, 
ens compensà de moltes coses, i el sopar també. 

El setè episodi començà a les 6 del matí. El fred 
va ser intens, la nit passada (aribàrem als 6°), i a les 7 ja 
som a un bar, per berenar. Teníem un modest obsequi per 
a Olga, qui aquell dia complia anys. El dia s'havia aixecat 
prometedor, però el vent i el fred s'anaren imposant, 
especialment fins a migdia. A les 14'30 ja érem a Lleó, on 
Maribel, la dona d'en Paco, ens esperava. L'arribada per 
1' autovia va ser una mica conflictiva. Maribel ens va pre
parar dinar i ens dutxàrem. El cos ho agraí. Al capvespre, 
visita a la catedral i a la ciutat, amb un solet reconfortant. 

El dia que feia vuit, com que dormírem molt 
confortablement, al pis dels pares de Maribel, ens aixecàrem 
a les 8, molt més tard que de costum. Tomàrem a la cate
dral per visitar-la per dedins i admirar els seus increibles 
vitralls. Després anàrem a un taller per reparar una roda 
de la bici d'en Paco. Foren les 12 quan ens acomiadàrem 
de la capital de l'antic regne de Lleó. Sense gairebé aturar, 
férem els més de 50 km fins a Astorga. Aquest dia no tocà 
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dinar. En arribar visitàrem el Palau Episcopal, una obra de 
Gaudí taltment treta d'un conte de fades. L'acollida a 
l'alberg municipal és per contar-la: a més d'una amabilitat 
forma mida, s'oferiren a rentar-nos la roba i a passar-la 
per 1' assecador. Quan tomàrem de sopar, la roba estava a 
un caramull, neta i plegada. 

Novena etapa: a les 8'30 ja hem arremplegat i 
berenat. Una carretera comarcal paraHela al camí, molt 
poc transitada, ens mena fins a Rabanal del Camino, en 
una pujada constant però suau. A partir d'aquí ens espera 
la mítica pujada a la Creu de Ferro, que es troba a més de 
1500 metres. Els devers 9 km fins a Manjarín són durs, 
però no tant si es fan tira-tira. A la Creu de Ferro hi 
depositàrem una pedra cadascun, i expressàrem un desig. 
Després, 13 km de baixada paorosa, per arribar a 
Ponferrada, després de passar per El Acebo i tastar els 
seus famosos entrepans arrebossats. A la capital d'El 
Bierzo també fórem amablement acollits amb te amb mel i 
galetetes. Visita al castell dels Templers. 

El desè dia érem a 200 km de Santiago. Ja vèiem 
el final del trajecte. Tant el camí com la carretera, fins a 
Villafranca del Bierzo, puja i davalla constantment, però 
de forma suau. A Valcarce de la Vega, però, comença la 
més dura de les ascensions: O Cebreiro, amb més de 16 
km de pujada constant, que es fan llargs (a més de la bici-
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col·laboració 

cleta, traginam altres 9 o 10 quilos d'equipatge cadascun). 
En el bellíssim poblet no hi volguérem quedar, perquè havíem 
de dormir en terra i decidírem continuar fins a Triacastela. 
Això ens suposà allargar el recorregut fins als quasi 80 km, 
amb pujades i davallades constants, alguna de tan dura com 
la de l'alt d'O Paio. A Triacastela tampoc se'ns oferí altra 
alternativa que jeure en terra, a un racó, però aquí 
acceptàrem. No ens vèim en cor de continuar. Jo no havia 
trobat les rajoles tan bones mai. 

Onzè dia. Partim de bon matí, fins a Samos, on uns 
visitàrem el grandiós monestir benedictí, mentre en Joan i en 
Paca se'ns avançaren fins a Sarria, per arreglar alguns 
problemes a dues de les bicis (la del mateix Paca i la de 
n'Ani). Aquí ens reagrupàrem i continuàrem per un camí 
bellísim, entre boscos d'oms i d'eucaliptus, però abrupte en 
molts dels seus trams (les cèlebres "corredoiras"), que ens 
obligava a posar peu en terra cada dos per tres. A Portomarin, 
final de l'etapa, ens haguérem de conformar de jeure en el 
sol de ciment d'un pavelló esportiu brut, deixat de la mà de 
Déu. En tot cas, la dutxa calenta que hi trobàrem ens va 
reconfortar. Galícia es feia 1' esquerpa. 

Penúltim tram. Volíem arribar a 
Arzua, que estava a un tir de pedra (53 km). 
Una passejada. El problema és que els 
primers 12 o 13 km, fins a Ventas de Naron, 
són una matadura. A partir d'aquí, en canvi, 
la cosa s'endolceix. El final del trajecte ens 
deparà un altre poliesportiu, aquest més 
modem i més net, però amb la trista realitat 
del terra com a jaç. I, a més, ens haguérem 
de dutxar, altre cop, amb una aigua gelada _¡...¡....;_.,. .... -
que ens va treure la rampa. 

Tretzena etapa. Destí: O Monte d'O 
Gozo. El camí, de terra ben compactada, 
per entre una arbreda frondosa, ens va con
vertir els primers 20 km una vertadera 
delícia. Cap al km 25, però, una rampa de 
quasi de 2 km, duríssima, ens tomà a la 
realitat. Sigui com sigui, a migdia havíem 
complert el nostre objectiu i Santiago 

'!)~ 
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Li feim la seva pintura, en 
qualsevol color, en cinc minuts 
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s'estenia als nostres peus, acollidor. 
La resta del dia, i del dia següent, els dedicàrem 

a tràmits propis dels pelegrins: fer l'entrada triomfal a la 
plaça del Obradoiro, recollir la "Compostela", retre visi
ta obligada a la imatge i la tomba de Sant Jaume, assistir 
a la missa solemne de benvinguda (amb el "botafumei
ro" volant de costat a costat de la catedral), i anar de 
compres. A l'arribada a Palma ens trobàrem amb la des
agradable constatació de com tracten les bicicletes a les 
companyies aèries: a en Paca li havien fet malbé una 
roda. En certa manera, es podia espera una cosa així. 

Havien passat dues setmanes volant, tot i els 
moments d'inevitable enyorament. L'objectiu estava 
assolit i a mi em quedaven una sèrie de sentiments 
bellugant per algun racó del meu interior: l'amistat, la 
consideració, el respecte i la solidaritat que havia trobat 
en un grup de persones que, amb tota seguretat i a partir 
de 1' experiència compartida, ara ja són alguna cosa més 
que companys de viatge. A tots ells, Ani, Pere, Olga, 
Paca, Joan, moltes gràcies. 

PASTISSERIA 

carrer major, 49 - tel. 971-56 41 91 
CAPDEPERA - MALLORCA 
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Si Ell tornàs 
I Jesús pujà a un taxi. A la ràdio la veu de Jiménez Losantos tronava i advertia de cataclismes diversos. 

Roviretxes, pactes antinaturals, mariacomplexats ... aquell home feia del nacionalisme i el terrorisme un embolic inex
tricable ... tot eren amenaces a la unitat d'Espanya, a la constitució i grans dosis d'odi enviades, sobretot, cap a 
Catalunya. I Jesús preguntà: «Bon home, em diríeu a qui pertany l'emissora que escoltau?». I el taxista exclamà: «Als 
bisbes. El millor que ha fet mai l'Església)). I sentint això, Jesús notà unes gotes de sang que començaven a regalimar 
per la mà esquerra. El taxi arribà a la destinació. Jesús entrà a un edifici. El portaveu de l'ONG «Un sol món, no treS)) 
li obre la porta. I parlaren sobre Àfrica. Sobre la fam que continuava devorant infants. I el voluntari li explicà que hi 
havia molta gent vinculada a l'Església que s'havia entregat en cos i ànima a lluitar contra aquella plaga. Però que 
també hi havia la sida, amenaça encara més mortífera. I que només una cosa podia aturar el seu creixement. «I què en 
diu del preservatiu l'església?)). I en escoltar la resposta, s'obrí la segona ferida. Aquest pic al peu. 

Jesús consultà la llista que duia a la bossa. El centre d'acollida de dones maltractades era la seva pròxima 
destinació. El guàrdia de seguretat no li va voler obrir la porta. No era familiar de ningú i, a més, era un home. 
Finalment, la directora sortí a parlar amb ell. «És veritat que les dones que fugen de les amenaces dels seus marits no 
serien aquí si no fos per l'alliberament sexual?)). «Això diu l'església, que si els han massolat a cops ha estat per aixÒ)), 
contestà ella. «I jo li puc assegurar que l'únic alliberament que aquestes dones coneixen és el de viure lluny dels seus 
botxinS)). Continuaren parlant i només en acomiadar-se, quan li donà la mà dreta, notà que el tercer estigma també era 
obert. 

Li quedava poc temps abans d'anar al Bisbat. Entrà al pub i es dirigí a la barra. Havia quedat de veure's allà 
amb el president de «Ben AmantS)), l'associació que agrupava gais i lesbianes a la ciutat. La conversa va ser curta. No, 
l'església no els considerava «normalS)), sinó més aviat «malaltS)). Amb els quatre estigmes oberts, sense necessitat 
d'anar a comprovar si era veritat que l'església evadia impostos, invertia en Gescartera o si gastava milions d'euros en 
luxe, Jesús es dirigí al bisbat. «Voldria apostataD), digué. «I qui sou vos?)). «Una víctima més. Tan sols una víctima més 

••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••• 

El cas "Rasputín" ha donat, dona 
donarà que parlar. 

D'entrada trob refusable que 
s'aprofiti un viatge oficial per a fer 
turisme sexual, però encara més 
greu es que se pretengui colar la 
facture ta per a que entre tots paguem 
els vicis privats (tots respectables 
en el plànol indiviual) d'alguns. 
Quantes copes, quants de soparillos, 
quants d'extres pagam als nostres 
polítics? 

Tanta sort que el gabellí Joan 
Flaquer, conseller de Turisme del 
Govern Balear, que participà del 
viatge promociona! a Moscú, va fer 
bonda i sembla que no va formar 
part de la comitiva que visità el club 
sexual. 

Miquel Piris. Periodista. 

ai, tomeuet . • •••• 

Pep Terrasa 
CI Miquel Garau, 26 
07590 Cala Rajada 
Tel. 971 56 36 59 
Fax 971 56 54 61 
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ENTRE TEMORS I ESPERANCES 
Crònica local entre dues guerres (1808-1939) 

L'OBRA DE PALMA (11) 
(XXXII) 

U 
n seguiment acurat de l'evolució de l'o
bra de palma s'hauria de fer a partir de 
les dades de producció, però ens en 

manquen. Per això, el camí de recerca escollit és a par
tir de la identificació dels traginers i seguir la seva tra
jectòria professional. 

El primer traginer identificat és Miquel Flaquer 
Dama, que fou especialment actiu entre 1820 i 1830. 
Durant la construcció de l'església parroquial de 
Capdepera (1830-1840) sorgiren nous traginers, que 
comercialitzaren l'obra per tota l'illa: els germans 
Francesc i Joan Melis Llorencí, en Bartomeu Grau 
Miquelet i en Miquel Orpí Beata. A mitjan segle la seva 
activitat va decaure perquè el gruix de les vendes eren 
les beasses i les sàrries i en aquells anys ja perdien 
l'acceptació. 

Col·lccCÍó d'obra de palma Dibuix de D1e Balearen. 

En els anys centrals de la centúria passà a residir 
a Capdepera en Joan Antoni Caldentey Creu, proce
dent d'Inca, i vengué per comercialitzar l'obra de palma. 
Els seus orígens devien ser bastant humils; anys més 
tard compraria el casal de can Creu d'Inca, que havia 
fet edificar en Sebastià Flaquer Pleta l'any 1838. (1) 

A principis de la dècada 1860-1870 en Joan Moll 
Guergori, exportador de llenya a Barcelona, aconseguí 
introduir senaietxos i cofes d'obra de palma a dita capi
tal, amb la qual cosa revitalitzà aquell decaigut comerç. 
(2) Si l'any 1866 s'exportaren a Barcelona unes 42 
tones d'obra de palma, l'any 1895 s'arribà a les 997 
tones. (3) Un augment espectacular i ininterromput any 
rere any i que es perllongà durant aquell llarg període. 

En Joan Sancho Coll argumentà que l'obra tengué 
acceptació en el gran mercat barceloní gràcies al fet 
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que va ser mot ben presentada. (4) Fins a mitjan segle 
XIX la modernització i promoció de la indústria artesa
nal mallorquina i dels productes del camp fou una acti
vitat desenvolupada per la Societat d'Amics del País, 
que agrupava la gent més ilïustrada, innovadora i 
patriòtica. A la segona meitat de segle XIX fou la 
Diputació qui organitzà exposicions de productes arte
sanals i agrícoles, on cada exportador havia de cuidar 
la bona imatge de l'obra exposada. Una de les primeres 
exposicions es realitzà el mes de setembre de 1860 
amb motiu de la visita a Mallorca de la reina Isabel 11. 

L'Arxiduc també en parla, de la qualitat de l'obra i 
dels seus ornaments: "Entre els objectes trenats, que 
es treballen amb agulles planes i grosses, cal esmentar 
els capells de palma, morrions, clucales, ventadors, 
estorins, estoretes, morrionets, senalles de tota mida i 
forma i les elegants senalletes, algunes amb tapadora. 
De senalletes, ventadors, etc., n'hi ha molts amb vore
tes pintades de color blau, violeta, verd o vermell, inte
rromputs simètricament per fulles blanques, algunes de 
molt bon gust". (5) 

Allò que vertaderament impulsà la demanda d'o
bra de palma fou l'expansió industrial i comercial que 
visqué Catalunya des de 1870 fins a la pèrdua de les 
colònies americanes; una època coneguda com la febre 
d'or dels negocis i que ben aviat arribà a Mallorca i rea
nimà la indústria autòctona. (6) 
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Durant aquell llarg període de progressiu augment 
de la demanda l'obra do pnlmn e~ convertí on un valor 
monetari segur i estable, que substituí la funció de la 
moneda, aleshores amb una escassa circulació. Les 
informacions donades per Joan Sancho Coll i les refe
rències orals així ho indiquen: "D'obra sempre en 
volien; per això, quan a una casa no tenien diners, per 
comprar allò que necessitaven duien una senalla a cal 
comerciant i ho aconseguien. Antoni Caldentey Creu 
introduí bastants carros usats i els baratà amb senalles; 
aquests eren cars i es pagaven a terminis, tanta obra 
cada setmana i així eren més bons de pagar". (7) 

Entorn a 1872 l'Arxiduc Lluís Salvador observà 
que: "Aquesta indústria s'havia desenvolupat molt en 
els darrers anys i en el moll de Palma hi havia gran 
quantitat de piles de senalletes colïocades una dins 
l'altra i fermades, llestes per enviar-les a Barcelona. 
També se n'exportaven des d'Alcúdia". (8) 

Joan Moll Amorós Guergorí deixà l'activitat d'obra 
de palma devers l'any 1870 per dedicar-se únicament a 
la comercialització de llenya. Aleshores ja havien sortit 
nous traginers i amb els anys aconseguiren moure un 
important volum de negoci. 

El més important fou Antoni Fuster Aguiló Ranxer, 
que l'any 1868 obrí botiga a Capdepera per comercialit
zar obra de palma; era artanenc i visqué al carrer Major, 
davant la plaça des Sitjar, un lloc ben cèntric. L'any 

~· 
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1872-73 pagà 20 pessetes de contribució municipal de 
patrimoni. 

Un altre traginer era en Llorenç Caldentey Gili 
Creu, fill d'Antoni, al qual substituí en el negoci. L'any 
1872 ja vivia al carrer de Palma, núm. 24, can Creu 
d'Inca, i pagava 18'14 pessetes d'impostos patrimo
nials. 

L'any 1882 ja apareix en Pere Ginard Ferrer 
Pebre, que s'establí a Capdepera uns anys abans; era 
natural d'Artà, on havia nat l'any 1842. 

Aquests tres traginers monopolitzaren l'exportació 
d'obra de palma fins l'any 1902, en què fou creada la 
societat La Palmera. Sorprèn que els artanencs Antoni 
Fuster i Pere Ginard no introduïssin el comerç d'obra de 
palma a Artà I s'estlmassln més començar de nou a 
Capdepera: havent de comprar o construir casa, traslla
dar la família, muntar el negoci, etc. Segurament, el 
nostre poble oferia unes expectatives de negoci que no 
hi havia a Artà, controlat política i econòmicament per 
terratinents amb alguns cacics de merescuda fama. 

En el darrer terç del segle XIX les condicions labo
rals es deterioraren de forma notable tant a Palma com 
als pobles, tant en la indústria mecanitzada o no com al 
camp. Per un costat, es produí, entre els empresaris, un 
accelerat procés d'acumulació de capital, mentre que 
dins el sector obrer els horaris eren cada vegada més 
durs i els jornals més esquifits. Aquest procés també es 
donà en el sector de la producció de l'obra de palma, ja 
que els traginers procuraren, any rere any, reduir els 
guanys dels productors. A finals de segle la tensió s'ex
tremà fent possible l'aparició de La Palmera, que modi
ficà el sistema de comercialització de l'obra de palma. 

L'any 1872, segons l'Arxiduc: "a Capdepera quasi 
tothom es dedicava a fer obra de palma, preferentment 
als vespres". Vint-i-tres anys després el monòton treball 
de fer llata omplia totes les hores del dia, fins que el cos 
defallia. El pèrit mercantil Miquel Capó ho explicava 
així: "És admirable el costum que tenen els gabellins, 
sense excepció, de treballar l'obra de palma sense atu-

rar. Quan el llaurador s'encamina cap al camp sempre 
du un menadet de brins per fer llata mentre va cami
nant; les persones més benestants també fan llata quan 
surten a caminar; fer llata i corda és el primer que s'en
senya als infants; a les nits se reuneixen els veïns per 
treballar i pagar el llum entre tots" (9) 

L'activitat d'obrar la palma no era una feina de més 
a més, per arrodonir la jornada, sinó una tasca necessà
ria, desenvolupada amb la màxima intensitat possible; la 
qüestió era compaginar-ho tot i no perdre calada. Així ho 
deia l'Arxiduc: "Els jornalers de Capdepera demanen 
cada any uns dies lliures per poder arrabassar palmes. 
Si la feina es paga, els homes acostumen a cobrar mig 
duro per jornada i les dones vuit sous. Un home pot arra
bassar diariament entre 4 i b qu1ntars de palmes -entre 
1 oU i ~UU quilògrams-. Aquesta te1na es ta cada any 
durant els mesos de juny i juliol; únicament interessen 
les palmes més tendres, aquelles que encara no estan 
obertes. S'arrabassen amb la mà i és una feina molt 
dura que deixa les mans adolorides. I tanmateix la gent 
la fa a gust, a llocs remots, de manera que romanen uns 
dies a la garriga.". (10) 

Cada traginer tenia el seu carro envelat per dur l'o
bra de palma a Ciutat. Des de l'any 1878 el tren arriba
va fins a Manacor, però els nostres comerciants devien 
considerar que no facilitava gaire la tasca del transport; 
així que, cada setmana el carreter enganxava el mul al 
carro i partia. Pel camí procurava cavalcar en els bocins 
més bons i caminava allà on el camí malmenava el cos 
i també a les pujades i baixades dels colls; de tant en 
tant feia alguna aturadeta a algun dels abeuradors que 
trobava a les entrades o sortides dels pobles per on 
passava, però la fita era arribar a l'hostal d'Algaida com 
més prest millor. 

El transport de l'obra de palma també era tota una 
aventura, com m'explicà un dia Antoni Flaquer Solleric: 
"Un dia plujós de tardor, el carreter arribà a l'hostal tot 
xop i esgotat de caminar per dins el fang del camí i esti
rar sovint del carro. De seguida entrà el carruatge dins 
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la cotxeria i, com era costum, desenganxà el mul, l'ei
xugà amb un sac i li passà pel cap el morrió ple de men
jar. Sense perdre el temps es dirigí cap a la foganya de 
l'hostal amb la intenció d'eixugar-se, seure i sopar, però 
aquella nit feresta s'hi havia agombolat molta gent i no 
trobà lloc on acostar-se al foc ni cap cadira on asseure's. 
Des de l'indret de la foganya cridà la madona i li demanà 
dos plats amb dos ous fregits a cada un. Poc després la 
madona tornava disposada a servir la comanda. El 
carreter agafà el seu plat i manà que l'altre fos servit al 
seu mul; la madona, incrèdula, es dirigí cap a l'estable 
seguida de tots aquells panxacontents que s'escalfaven. 
Mentrestant, l'home aprofità l'escampadissa per seure a 
la vora del foc. De seguida la madona tornà dient-li que 
el mul no volia els ous fregits i el carreter, ja més tran
quil, li contestà que no es preocupàs, que els hi donàs a 
ell perquè li feien bona falta." (11) 

En el darrer terç del segle XIX la promoció i exporta
ció de l'obra de palma realitzada pels nostres traginers no 
passà més enllà de la zona costanera mediterrània amb 
centre a Barcelona. A nivell illenc participaren a exposi
cions a Palma i a alguns pobles, com Sóller l'any 1897. 
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Independentment de tot aquest desenvolu
pament comercial l'arxiduc Lluís Salvador 
organitzà la participació de nombrosos pro
ductes mallorquins a l'Exposició Universal de 
Viena de l'any 1873 i de París de 1878. 
Segons el cònsol anglès resident a Palma: 
"L'Exposició de Viena de 1873 va atreure l'a
tenció dels pagesos mallorquins com mai no 
ho havia fet cap altra. Les exposicions perme
teren que els illencs mateixos coneguessin 
uns productes que ignoraven que estassin al 
seu abast. A l'Exposició de Viena hi anaren 76 
expositors presentant 212 productes agrícoles 
i industrials, entre els quals hi havia una 
col·lecció d'obra de palma. Es concediren 49 
premis i diplomes de mèrit als millors produc
tes" (12). 

L'organització de la participació mallorquina 
anà a càrrec d'una junta formada per gent de 
confiança de l'Arxiduc entre els quals hi havia 
en Francesc Manuel de los Herreros, el seu 
administrador a l'illa. La junta designava un 
representant a cada poble que era el respon
sable de complir els encàrrecs i comprar 
aquells productes seleccionats per la junta. A 
Capdepera l'enllaç fou Antoni Ferrer Pellicar 
"Cofeta". Aquest és el text de la carta signada 
per Francesc Manuel i adreçada a Antoni 
Ferrer en el mes de desembr~ u~ 1877: Por D. 
Juan Antonio Fuster, habrà Vd. sabido lo que 

deseamos para la exposición de París, a cuya junta é/ y 
yo pertenecemos. lnteresa mucho que Vd. nos com
plazca en esta ocasión, como en otras, procurando que 
poda mos contar con una co/ección de muestras de tra
bajo de palmito igual i mejor aún que la presentada a la 
exposición de Viena. A continuación ponga una nota de 
lo que se remitió entonces, para que fe sirva a Vd de 
gobierno. Como los que hacen estos trabajos són 
pobres, autorizo a Vd. para que conforme se hizo en 
aquella ocasión, abone a los interesados la gratificación 
que corresponda, segura que fe serà a Vd. reembolsa
do todo inmediatamente. 

Esperando contestación, se despide de Vd su 
amigo y fe anticipa las gracias, su affmo. 

La relació d'obra de palma que adjunta és la 
següent: una baiassa, una sàrria oliera, una sàrria per dur 
terra, una cofa, una senalla, una senalla farinera, un 
murrió, un cabreste, unes cordes, una senalleta, un sene
xo, dos ventadors, dos cofinets i unes graneretes. (13) 

Tots els productes que s'enviaven a les exposi
cions nacionals i internacionals eren prèviament expo
sats a l'illa. Així la coHecció d'obra de palma enviada a 

~ .. 



Història 

París l'any 1878 abans havia estat mostrada al públic a 
l'edifici de la Llotja durant el mes de gener i serví per a 
celebrar l'enllaç del rei Alfons Xli amb María de las 
Mercedes 

Aquests actes promocionals de caire internacional 
no foren rcndo.bilitzo.ts pols nostres truginers perquè al 
darrera no hi havia cap projecte comercial. Segurament 
no passaren de ser uns actes propagandístics que 
engrescarien a il·lustres personatges, com Víctor Hugo, 
que després visitarien l'illa. 

L'Ajuntament també col·laborà en aquesta tasca 
promociona!. A un ple municipal de l'any 1888 presidit 
per Sebastià Ferrer Pellicer "Cofeta" consta en acta 
que: "el Sr President creu lloable i patriòtic que 
l'Ajuntament participi amb la seva ajuda i concurs a 
cobrir les despeses que ocasiona la participació a 
l'Exposició Universal de Barcelona; amb aquest fi pro
posa l'entrega a la comissió organitzadora provincial de 
50 pessetes per atendre les despeses; també facilitarà 
una col·lecció d'obres de palma pagats amb fons muni
cipals. A més l'Ajuntament posarà tota la seva influèn
cia per a promoure la participació d'expositors". 

Relació d'objectes de palma comprats: 
Dos senexos que han costat ....... 2'25 pts. 
Tres graneretes .................. 0'75 , 
Una senalleta .................. .4'50 
Dues cofes i un ventador .......... 2'50 
Una estora (redondel) ............. 3'50 
Un cabreste .................... 7'50 
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Aquesta obra de pauma va tenir un altíssim cost 
per a l'Ajuntament però llavors calia col· laborar en l'ex
pansió comercial i aprofitar la bonança econòmica 
al·ludint al sentiment patriòtic. 

JOSEP TERRASSA 

Notes 

(1) Agraesc la informació a Mateu Orpi "Xerubí" el qual m'ha fet can
viar de parer ja que en altres ocasions havia escrit que fou la famí
lia Caldentey "Creu" qui havia fet edificar el casal. 

(2) Sancho Alzamora, Joan "Coll". Història de Capdepera. Cap 
Vermell nQ 46, octubre 1984. 

(3) Capó, Miquel. Guia General de Baleares, descriptiva i comercial. 

(4) lbid. 

(5) Arxiduc Lluís Salvador, Die Balearen Vol. lli, pags 652 i 653 

(6) Peñarrubia Marquès, Bel. Mallorca davant el centralisme (1868-
1910). Ed Curial Sarna 1980. 

(7) lbid Revista Cap Vermell, números 42 i 45. Any 1984 

(8) lbid. Vol. 111, pags 650 i 653. 

(9) Capó, Miquel. Guía General de Baleares, descriptiva y comer
cial. Palma 

(10) lbid pag. 651 

(11) Referències orals d'Antoni Flaquer Reynés "Solleric". 

(12) Toll Bidwell. Charles. Les illes Balears Ed. Lleonard Muntaner. 
pgs 76 i 77 

(13) Document de la família Coleta recuperat per Julio George. 
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PLANYDERÈQUIEM 
a la mort d'ANTONI RIERA 

Som a l'estiu. 
Les messes madures. 
Els camps colrats de sol. 
Olor de batuda, de palla novella. 
De fruita sucosa. 
És temps de treball, de vida, d'existència plena. 
I de mort. 
També de mort. 
Ens omple de tristesa la mort sobtada, i més si és 

d'una persona jove. 
És una vida xapada per la meitat. 
Com una melodia interrompuda en el moment més 

àlgid. 
Tota la sang glaçada. 
Totes les notes fetes silenci. 
Un silenci eloqüent, amb el Do de la tragèdia. 
Un sílenci que sents més endins que tots els crits. 
Un silenci que et glaça el cor. 
Ha mort un home jove. 
Jo no el coneixia. 
No, no el coneixia, el vostre fill, don Mateu i dona 

Inès. 
No l'havia vist mai. 
Però sent el vostre sofriment, el vostre dolor. Puc 

imaginar-me' 1. 
I cerc paraules noves per fer-vos arribar un poc de 

conhort. 
Però no les trob, ni les trobaré, per molt que busqui. 

No n'hi ha, de paraules de consol, davant la mort d'un 
fill. 

Res no pot alleugerir aquest dolor. 
Res. 
Res no pot treure'ns el damunt aquest dol que se'ns 

encasta a 1' ànima. 
Ni el consol de les paraules, ni el consol de les 

mirades. 
Ni el de les oracions. 
Ni el dels silencis. 
Ni tots els consols del món són capaços de consolar 

el dolor d'uns pares que han perdut un fill. 

I aleshores, parents i coneguts ens entestam a 
afanyar-nos a donar el nostre condol, gairebé amb fra
ses fetes que, de tan emprades, han perdut el seu valor 
i significat. 

Que al Cel el vegem. 
Que descansi en pau. 
Que Déu el tengui en la seva glòria. 
Que pogueu pregar molts d'anys per ell. 
Que ... 
Paraules, paraules, paraulles ... repetides una vegada 

i una altra per sortir del pas, dites amb bona intenció, 
però que lleneguen, que rellisquen sobre la pell del do
lor, com suros sobre la pell del mar. 

I el pensament vola cap al fill, cap als moments més 
entranyables del fill, per damunt de situacions d'angoixa, 
de moments difícils, d'impotència, d'estats de 
desconhort, dc circumstàncies d'ensurt. 

I cobren un significat nou el primer plor, el primer 
somriure, la primera passa, el primer petó, la primera 
paraula ... 

I pren relleu el nen que va ser per damunt de 1 'home 
que ha estat, perquè voldríeu bressolar-lo sobre la fal
da, com aleshores, per poder aixoplugar-lo de totes les 
trampes que la vida té parades, per reconduir-lo per 
viaranys plens de llum. 

Voldrfia, don Mateu i esposa, que el vostre fill trobàs 
l'enginy i el valor de pujar, per les encletxes de l'oratge, 
a les contrades dels estels i que, amb les benaurances 
del sermó de la muntanya, retrobàs l'equilibri i el silenci 
d'una eternitat sense trampes ni paranys. 

I a vosaltres dos, pares desconsolats, us desig que el 
temps us sigui pròdig a esporgar els cantells d'aquest 
dolor d'ara i que trobeu la serenitat i l'assossec per re
cordar el fill sense angoixa. 

Us ho desig de debò. 
Que descansi en pau. 

Joan Rai, 
juny 2004 
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Bon vespre a tots, 
Una escriptora americana, Lilian Helman, a un 

dels seus contes titulat Pentimento diu que els records 
són com aquesta tècnica pictòrica: si s'esborra la lleugera 
capa de pintura que sovint forma un quadre comencen a 
aparèixer altres retrats, o altres paisatges, i gràcies a això 
es poden recuperar records que es pensava que s 'havien 
perdut. 

Quan en Toni Flaquer me va oferir el que per mi 
és un gran honor -fer el pregó de les festes de Cala 
Rajada- ho va fer amb una condició: el pregó havia de ser 
sobre els meus records 
de Cala Rajada. Com 
que és molt dificil dirno 
a en Toni, vaig acceptar 
les seves condicions 

En pnnc1p1 
pensava que sena una 
tasca senzilla, però 
quan he començat a 
netejar la meva 
memòria, hi ha hagut 
una explosió de perso
nes, de fets i de 
paisatges; de sons, 
d'olors i de colors que 
han complicat un poc la 
meva primera idea. No puc contar tot allò que he pogut 
recuperar en poc temps, però sí que puc fer-ne un 
esborrany: puc fer un grapat de pinzellades d'alguna de 
les vivències que feren possible que un estiu duràs més 
de catorze anys. Algunes foren vivències pròpies; d'altres 
les me varen contar. I totes plegades són part dels meus 
records més personals. La seva importància cobra força 
en un moment en què els anys que he viscut són molts 
més dels que me queden per viure. La Cala Rajada de la 
que vos parlaré és la meva Cala Rajada. 

Els records d'infantesa a Cala Rajada sempre són 
de I' estiu. Nosaltres no hi passàvem vacances, hi 
passàvem tot 1' estiu, un estiu molt llarg que començava el 
dia de San Lluïs, el21 de juny -quan acabava l'escola- i 
acabava el dia de San Francesc, el 4 d'octubre -quan 
tomava començar el curs escolar. Durant tot aquest temps 
no anàvem a Palma per res. Eren més de tres mesos, 
però en realitat pareix que va ser tota una vida. 

El viatge començava a Palma, quan preníem el 
tren de cap a Artà, i això -vos ho assegur- ja era tota un 
aventura, perquè el trajecte mai durava menys de tres 
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hores. I quasi sempre seguíem els mateixos rites: aigua a 
l'Empalme, aturada interminable a Manacor, on solíem 
prendre un fresque de can Xispa; en arribar a Son Carrió la 
llum començava a ser més propera, més coneguda, més 
nostra; a l'estació de Son Servera 1' excitació de 1' arribada 
ens feia bellugar com a baldufes. I Artà com a fi de trajecte. 
Era com arribar a casa, sobretot perquè ens hi esperava 
l'amo en Pere Francesc Terres, amb un gran somriure i 
amb el camió, perquè el viatge encara no havia acabat. Per 
arribar a Cala Rajada quedava un altre trajecte. Per altra 
banda, Artà era la culminació de tot un rosari d'avemaries, 

de parenostres que ens 
havien fet resar durant 
tot el camí. La cloenda 
de la part piadosa del 
viatge eren una salve a 
Sant Salvador i un 
parenostre pels morts 
del cementiri, una altra 
salve per 1 'Esperança 
del Castell i també un 
pan.:nusln.: pd 
cementiri de 
Capdepera, i no sé 
quants de gori-goris per 
haver arribat bé. 

- - - - En el moment de baixar 
del camió i entrar a la casa sabíem que començava 
l'estiu. 

Si el temps era molt llarg, el nostre espai era molt 
reduït: en principi, de Son Moll al poble. Era 1' espai dels qui 
hi estiuejàvem. Era un espai prou gran, per nosaltres, i, 
sobretot, era un espai on hi havia tot el que un infant d'aquell 
temps necessitava i podia desitjar: la casa era la seguretat; 
la mar i els pinars eren la diversió. La mar i el seu espai 
interminable, amb uns límits molt precisos. 

Una vegada un amic del meu avi li va demanar què 
hi havia enfront de la casa. I el meu avi li va respondre, amb 
contundència: Itàlia. Potser aquest és un dels límits de la 
mar de Cala Rajada. A la mar li teníem prou respecte, però 
ens agradava molt la forma com els mariners 1 'havien 
humanitzada: el so de les barques de bou quan tomaven de 
la feina als horabaixes; les llumetes de les barques dels 
calamarers que emmarcaven 1 'horitzó com les faroles d'una 
gran avinguda -1' avinguda d'Alger, com deia el meu avi. De 
la mar contaven moltes d'històries: 1' enfonsament d'El Gol ea 
i la salutació de tots els mariners de Cala Rajada amb les 
seves barques, quan el capità tomà a passar amb un altre 
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vaixell; la desaparició del "cubano"; el submarí rus que 
se'n portà la dona den MacLean. La mar ens acollia 
diàriament, de Son Moll a es Coconar. Vos assegur que 
conec cada racó d'aquesta línia de costa. És un camí dins 
de la mar que fèiem quasi cada dia. És molt difícil haver
ne oblidat els esculls, les raconades, les fondàries i els 
replans. Difícil perquè, amb menys freqüència i amb un 
recorregut més curt, encara acostumo a passejar-hi, cosa 
que no puc fer pels pinars, que eren un altra fita clau dels 
nostres interminables estius. Els pinars que més ens 
agradaven eren els de Son Moll, on ara hi ha l'hotel d'aquest 
nom. Els pins eren molt grans, negres, amb troncs retorçuts 
que convidaven a pujar-hi. Allà era on habitualment anàvem 
a caçar gambusins, sempre que s'incorporava un nou 
element a la nostra "pandilla". El sol del pinar era moll i 
espès, una catifa de fullaca gruixuda que servia d'amortidor 
quan, per accident -i no per costum- podíem caure dels 
arbres. Durant aquell llarg estiu crec que vàrem passar 
més temps dins de la mar i damunt els arbres que a altre 
lloc. 

Per sobreviure als estius era necessari 
controlar quatre tècniques aparentment elementals: 
nedar, conèixer la forma de pujar als pins o a les 
alzines (mai a les figueres), colcar en bicicleta i , 
fugir de la mirada implacable de l'amo en Miquel , 
Papa, el municipal. També pescar, però aquesta 
era una tècnica més complicada, superior -diria 
jo. No tan sols pels ormejos que necessitaves, sinó 
per la dificilíssima tècnica de posar bé 1' esca (les 
pades, perenne objecte de discussió per si era 
millor esca el cap o el tronc), per la infínitíssima 
paciència d'esperar, per l'acuradíssima destresa 
de saber quan el peix picava. Na Maria Inès 
Llinàs era la que més en sabia, de pescar; ens 
guanyava a tots. 

Aquest espai el formaven tres àmbits 
perfectament codificats i un apèndix clarament 
delimitat: un eren les cases d'estiu; l'altre era el 
poble; el tercer era tot el que envoltava aquests 
dos nuclis. L'apèndix era can March. Recordar 
cada un d'aquests àmbits és recordar totes les històries 
que sabíem que hi passaven, és pensar en tot el que 
contaven que hi havia passat. 

De les cases -i començant per Son Moll (sa 
Preduscada, n'Aguait, es Carregador i sa Font de sa Cala 
eren els llocs on anàvem d'excursió. Arribar-hi suposava 
un desplaçament extraordinari)- la més llunyana era on 
vivien els Fransoy. Just a devora hi havia Can Recio, on 
ara hi ha l'hotel na Forana. Després venien can Ribot, que 
encara hi és, i la casa de l'holandès. Aquesta era una casa 
misteriosa, deshabitada, sempre tancada. Enrevoltada de 
pites i de pins negres. Una de les grans heroïcitats era 
entrar-hi per tomar-ne a sortir quasi tot d'una, perquè ens 
feia por. Era una casa fosca i plena de llibres, però ara 
pens que devia ser una casa molt confortable. 

Una altra casa era ca sa tia Georgina, que durant 

19 

tot un estiu ens va contar una història de Cala Rajada 
fantàstica. No en record res, d'aquesta història, sols que 
ens agradava escoltar la persona que la contava. Altres 
cases són can Poca Palla, ca sa tia Bet i el tio Mateu, ca don 
Mateu de cas Cosí, cal meu avi, ca la tia Juanita, cas 
Milionari, can Ferragut, can Martí, can Mateu des Bar, cal 
tio Femando, cas Inqueros, can Pocoví i can Blai. 

Els misteris i la por no es limitaven a la casa de 
1 'holandès. Hi havia un altra referència de misteri: can Blai 
i, sobretot, el seu únic habitant, en Miquel Blai. El record 
molt alt, però això no és una cosa estranya, ja que totes les 
persones que ara record són molt altes. Pot ser perquè 
aleshores jo era molt petita i, per tant, molt baixeta. Miquel 
Blai duia un capell, tenia una barca i anava sempre amb un 
ca; crec que era una cussa eivissenca. Mai el vaig sentir 
parlar. 

Després venien can Galmés i ca l'amo en Miquel 
Terres. I ca sa tia Marieta Esteva. Ara no s'hauria pogut 
tomar, aquesta casa, perquè possiblement estaria classificada 

o catalogada com a edifici singular, representatiu o 
emblemàtic; és igual. La singularitat no era sols I' exterior de 
la casa, era -sobretot- el seu interior. Els vidres de colors 
de les finestres, els mobles i els objectes modernistes, les 
làmpades Tiffanys. Els quadres del canonge Sopa, que 
pintava els jardins igual o millor que en Rossinyol, i que 
pintava els sants quasi tan bé com en Rossetti. 

Després venien ca ses Tous, cas metge de Petra, 
ca sa tia Joanaina Sanxo, cas mestre de Sineu, l'hotel 
Castellet, can Josepet, can Moragues i can Cervera. 

I ja érem al poble. 
Les cases encara hi són, però ja no hi viu la gent 

d'antany; ara la gent sols hi va a beure, a menjar, perquè 
no són cases; són bars, restaurants, cafès amb altres noms. 
Jo he volgut recordar els noms que tenien aleshores, perquè 
era així com jo els coneixia. 
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Al poble era on vivien moltes de les persones que 
ens ajudaren a fer que la nostra Cala Rajada fos un petit 
paradís, i que ara el recordem com a tal. Al poble hi havia 
els mariners, -els Blancos, els Perandreus, els Castos-, 
dinasties d'homes de la mar i els habitants més antics de la 
contrada. També hi havia les botigues, els hotels, els cafès, 
el port i can March. Ara pens que les dues botigues més 
importants per a nosaltres eren la pastisseria del senyor 
Bloch i el forn de can Matamales. Els infants -tothom ho 
sap- són molt llèpols. Pens en els doblegats de can 
Matamales i en els pastissos de can Bloch. Aquest era un 
dels altres perennes temes de discussió. Quins eren millors? 
Els pastissos de can Bloch eren compactes, sòlids; amb un 
en tenies a bastament. Els doblegats eren lleugers, quasi 
transparents. Amb la primera mossegada quedaves batiada 
de sucre. Es desfeien dins la boca i amb un no bastava. Vull 
donar les gràcies al senyor Bloch pels seus dolços i a na 
Joana per la seva paciència. Altres botigues que ens 
agradaven molt eren can Jaume es Sabater, s'estanc de 
can Pere Antoni i na Catalina, i can Xisquet. Ara bé, potser 
no eren les botigues allò que ens agradava, sinó les perso
nes i la fascinació de les seves històries, sempre contades a 
mitges, sovint molt baixet. 

Una persona fonamental pels nostres estius fou en 
Juanito de sa Central. Tampoc record la seva veu, però el 
que és segur és que sense ell la supervivència hauria estat 
molt difícil. Podíem jugar a cartes fins a les dotze del vespre 
(recordau els senyals?), tenir gel per refredar el menjar i 
per fer uns gelats que, junt amb els doblegats de na Joana, 
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són com les magdalenes d'en Proust, formen part del 
nostre paradís perdut. Moltes gràcies, Juanito. 

Al poble també hi havia mestres. El primer i quasi 
l'únic fou don Vicente. Caldria pensar, sobretot aquells 
que anaven a repàs amb ell, fins a quin punt va influir 
sobre la seva vida escolar, fins a quin punt les seves 
classes foren un ajut per mantenir l'esperit d'estudi que 
la indolència i els atractius dels estius sovint feien aban
donar. També vull recordar donya Margarita, una 
senyora alemanya que fou la meva primera professora 
d'anglès. Cada vegada que pen s en ella -des del que ara 
sé- veig que per viure com ella vivia degué haver de 
deixar enrere unes terribles cicunstàmcies. 

Altres serveis importants que oferia el poble eren 
les comunicacions. D'una banda, el telèfon; de 1' altra, 
els transports. Na Catalina i na Francisca, quantes 
històries en poden contar; però, sobretot, quantes històries 
nosaltres podem contar de na Catalina i na Francisca. 
Era un temps en què no hi havia cotxes. O, millor dit, 
poques persones en tenien. Per això la necessitat dels 
camions. I aquí els grans protagonistes foren els germans 
Terres: l'amo en Joan, l'amo en Miquel i l'amo en Pere 
Francesc. Un altra servei a recordar és el del fotògraf. 
N'hi havia un, el senyor Liesegang. Personatge més que 
persona. La memòria de Cala Rajada dels anys quaranta 
fins a mitjans dels anys cinquanta la va recollir la mirada 
i la càmera d'en Liesegang. Es pot dir que tota la nostra 
història es pot tomar a recuperar gràcies a les imatges 
d'en Konrad. 

Restaurant 
Porxada de Sa Torre 

Torre de Canyamel S. XIII 
Carretera de Artà a Canyamel, km5 

Tel: 971 841310 
porxada@futumet.es 
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Hi havia tres hotels i la Residència de 
Educación y Descanso ocupant el que abans havia 
estat l'hotel Castellet -un altre edifici a recordar, 
també esbucat; ara pens que el podríem haver 
conservat, no tan sols perquè hi havia el forn de 
can Matamales, sinó perquè fou un dels primers 
hotels de la contrada. Però l'hotel més antic era 
el de cas Bombu. També hi havia can Tòfol i ca 
madò Pandereta. El meu avi contava que dos 
d'aquests hotelers feren una visita al Governador 
Civil i el secretari del Govern, quan els va pre
sentar, va dir: "Señor Gobemador, aquí estan el 
Bombo y la Pandereta". 

Al poble també es concentrava I' oferta 
cultural, que tenia tres referències: els espectacles 
de can March, els espectacles de l'església (tant 
les funcions religioses com 1' oferta 
complementària derivada de la construcció del nou edifici) 
i les verbenes. Quan s'apagava la torre un desplaçament 
massiu de persones amb coixins, amb cadires d'anar a 
missa, es dirigia cap amunt. Després de veure Escuela de 
Sirenas, tothom volia ser Esther Williams. Després de 
veure Mujercitas, totes -jo almanco- ens vàrem enamo
rar d'en Peter Lawford. Però els espectacles de can 
March -crec que és millor parlar de donya Elionor- no es 
limitaven a les projeccions de pel·lícules. També hi havia 
sarsuela: recordau en Francisco Bosch cantant Katiuska? 
I també vàrem poder gaudir, aquesta vegada a la plaça de 
l'Orient de Capdepera per unes festes dc sant Bartomeu, 
de na Irma Vila y sus mariachis, que varen cantar 
Guadalajara, una de les cançons més populars d'aquells 
temps. Dels espectacles de l'Església els que més 
m'agradaven eren les tómboles per recollir diners i cons
truir una nova església. I de les tómboles, sense cap dubte, 
l'apoteosi final, que era quan en García Copada recitava 
La Chata. 

Les primeres verbenes eren les del Carme de Cala 
Rajada; després venien les de Sant Salvador, d'Artà, i les 
de Sant Bartomeu, de Capdepera. Amb això s'acabava 
l'oferta més lúdica de l'estiu. De fet, amb el darrer tro 
dels focs de Sant Bartomeu i el primer de les tempestes 
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(solien coincidir), l'estiu donava un tomb. Començava 
setembre, començava l'eixida dels estiuejants. Canviava la 
llum, s'escurçaven els dies i ens omplíem de nostàlgia pels 
dias passats i pels amics perduts. 

No acabaria mai, però he d'acabar. El meu petit 
exercici de Pentimento m'ha permès recordar moltes més 
coses. No he parlat dels estrangers -els Ross, els Burton, 
en Mac, la senyora Maclean, na Sally, els Ford o na 
Micheline- ni de tantes persones i fets amb qui em vaig 
topar, que vaig viure. Però de tot el que he contat i del que 
queda hi ha una cosa que resumeix tot aquest breu recorregut 
per la memòria d'un temps: Cala Rajada no és sols un grup 
de persones; Cala Rajada l'hem feta tots els qui hi hem 
viscut i l'hem estimada, els qui vivim i estimam aquesta petita 
i llunyana contrada, siguin els pescadors o els mariners que 
fa molts d'anys vingueren de Valldemossa, siguin els pagesos 
de Capdepera, siguin els qui durant els mesos d'estiu vivíem 
intensament a aquest lloc, siguin totes les persones vingudes 
de tan enfora que varen trobar la seva vida aquí; les perso
nes que continuen venint i que del nostre espai de pinars, 
cases, roques i botigues, han fet una altra Cala Rajada. 

Ara bé, no cal mirar el passat amb nostàlgia, ja que 
per molt que ho diguin el passat mai és millor que el present, 
perquè -com diu un gran poeta anglès, Alfred Tennysson-: 
"nosaltres som part de tot allò que hem trobat". I encara 
que sembli que tot ha canviat, sempre ens quedarà el re
cord del que nosaltres vàrem viure i ara tomam a recordar, 
perquè -com diu un altre poeta, aquesta vegada mallorquí, 
Miquel dels Sants Oliver, referint-se a la visita que 
l'emperadriu Elisabeth d'Àustria va fer al seu cosí Lluís 
Salvador-: 

« Passava la Visió, 
passava l'Estrangera, 
i encara es sent olor 
de rosa de Baviera.». 

He dit. 
Visquen les festes del Carme! Visca Cala Rajada! 

Isabel Moll 



comunicats 

PSM-Informa 
Seguint amb la col·laboració encetada fa 

dos mesos, aquesta vegada m'agradaria fer esment a una qüestió en 
què, des del PSM, vam insistir molt durant la campanya electoral de 
1' any passat: era necessari un canvi en la manera de governar, de fer 
les coses. Nosaltres sempre hem cregut, i aram és que mai, que el que 
fa que un municipi sigui més habitable és tenir esment dels petits 
detalls, que són els que, vertaderament, ens afecten en la vida 
quotidiana. Ara que hem vist o escoltat projectes tan ambiciosos com 
la construcció d'unaresidènciacomarcal o la tan esperada construcció 
de la salamultiusos a Cala Rajada, em vénen al cap els errors comesos, 
anteriorment, en els projectes que s 'han duit a terme en el municipi: 
lamajoriahan pecat d'improvisació. 

Que ningú no s'espanti. Des del PSM manifestam la nostra 
alegria i esperam que la construcció d'aquestes infraestructures es 
faci el més aviat posible, sobretot la de la sala multiusos, ja que 
solucionarà una de les principals mancances que nosaltres, des de 
sempre, hem denunciat: la inexistència d' instal·lacions municipals a 
Cala Rajada. En tot cas, vigilarem i demanarem que la seva construcció 
i la seva fmalitat s'adeqüin al que nosaltres consideram més beneficiós 
per al poble. El que passa és que començ a detectar, dins de l'Equip 
de Govern (PP-Es Grup), moltes ganes de deixar la seva empremta 
dins la legislatura, a través dels que sempre he anomenat "projectes 
estrella", deixant de banda els detalls que abans esmentava. 

Des del PSM consideram que és perfectament compatible 
la realització de grans projectes, sempre que siguin realment necessaris 
i estenguin completament planificats el seu funcionament i la seva 
gestió, amb la consecució d'unes actuacions que podríem qualificar 
com a menors però de tanta o més importància per al conjunt de la 
població. Si no es fa així i es descuiden aquests detalls, caurem en els 
mateixos errors de sempre: manca de planificació i, sobretot, de no 
tenir les idees clares respecte del funcionament d'una infraestructura. 
Basta recordar el temps que va passar des de la finalització de la 
construcció del Poliesportiu fins que va entrar en funcionament (i 
governava el PP). És del tot incongruent pensar que sabrem tenir una 
residència comarcal o una sala multiusos de 6 milions d'euro s si no 
som capaços de canviar una paperera. 

Per aquests motius, i perquè així ho dèiem en el nostre 
programa electoral, no deixarem d'insistir i de demanar a 1 'Equip de 
Govern que es preocupi d'aquelles actuacions que, per a nosaltres, 
són les que vertaderament són imprescindibles: totes aquelles 
mancances que detectam quan sortim al carrer i que tots tenim en ment 
alguna vegada. D'aquí la nostra insistència en demanar un millor 
funcionament dels centres de salut o 1' ampliació dels seus serveis; en 
exigir un seriós control i manteniment d'espais públics, instal·lacions, 
jardins, parcs i zones verdes, de manera diària; una millor regulació 
del trànsit, establint mesures per rebaixar la velocitat i els renous, 
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sobretot dins dels nuclis urbans; un major control i reparació 
immediata tant del mobiliari urbà com d'altres coses, com poden 
ser els contenidors de fems, etc. En fi, tot un seguit de qüestions 
per a les quals seguirem insistint i exigint que es reparin. 

Per tot això, entre d'altres coses, creim que és impres
cindible que 1 'Equip de Govern (PP-Es Grup) no només s 'ha de 
preocupar dels grans projectes, sinó que també s 'ha de preocupar 
de la feina diària, aquella que possiblement no es ven tan bé com 
la construcció d'una residència i que, per tant, no dóna vots, però 
sense la qual un poble no pot funcionar. En qualsevol cas, no hem 
d'oblidar que els qui ens presentam per representar el municipi 
hem d'estar, teòricament, disposats a fer totes aquestes tasques, 
i no només a cercar aquelles que donen un rèdit electoral. 

Mateu Garau Flaquer 
RegidordelPSM-EN al' Ajuntament de Capdepera 
Tel. 679 85 71 55 

MOCIÓ DEL PSM-EN PER SOL·LICITAR 
LA DECLARACIÓ COM A BÉ CULTURAL ALS 
JARDINS DE LA TORRE CEGA 

DE CALA RAJADA 

EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
La modernització de la jardineria mallorquina al segle XX 

s'inicià amb la construcció de la residència i els jardins de 
la Fortalesa de Pollença, però l'esclat de la Guerra Civil 
tallà en sec el projecte, ja quasi consolidat; els terrenys 
s'expropiaren per qüestions militars, i tot el conjunt entrà 
en el més complet abandó i degradació. 

Anys després, es construiria el jardí museu de 
Can March, promogut i finançat per Bartomeu March 
Servera i dissenyat bàsicament pel gran arquitecte 
paisatgístic anglès Russell Page. Amb aquest projecte la 
jardineria mallorquina recuperava el camí de la modernitat. 
A hores d'ara, el futur d'aquesta magnífica obra està a 
punt de perdre's, amb la qual cosa no podríem gaudir de 
cap dels grans projectes de jardineria del segle XX i una de 
les més importants senyes d'identitat del municipi. 
Per tot això, el PSM-EN a l'Ajuntament de Capdepera 
proposa al Ple, perquè l'aprovi, el següent 

ACORD 
Sol·licitar a la Comissió de Patrimoni del 

Consell de Mallorca que incoï 1' expedient de 
declaració de bé cultural dels jardins i del palau de la 
Torre Cega de Cala Rajada. 

Mateu Garau Flaquer 
Capdepera, 14 de juliol de 2004 



informació local 23 

PLENS D'HISTÒRIES 
Crònica ordinària de 7 dia 2004 

Vàrem assistir a un ple amb absències típiques de 
la temporada estiuenca. Tres varen ser els regidors que no 
acudiren a la cita. Dos d'ells es justificaren: en Pep Serra 
i na Maria Orts i un altre, en Climent Alzina, ni va aparèixer 
ni va dir res. Però malgrat 1' ambient de calor i les absències, 
el ple no va ser tan esborronador com els darrers. Potser 
el fet de no ser-hi en Pep Serra va donar més dinamisme i 
fluïdesa al debat. 

Els sis punts de 1 'ordre del dia no donarem massa 
que discutir entre els regidors. Llevat del punt sobre l'any 
de la llata, els altres varen ser de caire econòmic i, per 
tant, molt tècnics. 

Na Joana Aina Flaquer va ser la portaveu 
d'UCAP-UM i gairebé va ser l'única que va obrir boca en 
el tema de I' any de la llata simplement per dir: bona idea. 
Discutible, molt discutible. Es va aprovar per unanimitat. 
Es veu que tots els grups varen pensar que era una bona 
idea. 

El conveni amb la Creu Roja pel servei de 
vigilància de platges es va aprovar malgrat I 'informe negatiu 
de l'interventor. Tomà na Joana Aina a intervenir per 
retreure a I' equip de govern que quan estaven a I' oposició 
no estaven d'acord amb aquests tipus de convenis. Tot 
d'una va saltar en Muntaner per fer saber que Es Grup 
mai hi va estar en contra. 

Els nous preus públics de l'escola d'adults es varen 
aprovar només amb els vots del PP-Es Grup. La conside
rable puja de tots els preus va fer que l'oposiciò no es 
volgués banyar el cul amb un assumpte que tocarà de ple 
les butxaques dels ciutadans. 

L'escola de música també veurà augmentat els seus 
preus. L'única novetat és que els no residents també podran 
acudir a l'escola, aixó si, pagant més que el del poble. 

El lloguer de pistes esportives municipals també 
es veu incrementat. El regidor del PSM, Mateu Garau, va 
intervenir per justificar la seva abstenció al punt, aduint a 
la manca d'informació per poder tenir un criteri clar sobre 
la qüestió. 
. El darrer punt també fou per pujar el preu públic 
de la guarderia. Després d'una primera proposta molt 
elevada de l'equip de govern, l'oposició d'esquerres 

(PSOE- PSM-EU-Ev) va fer una contraproposta més 
sensata amb uns preus més assequibles i que gairebé només 
incrementaven l'IPC dels darres quatre anys que els antics 
preus havien estat sense pujar. Al final l'equip de govern i 
UCAP-UM també la varen assumir i es va aprovar per 
unanimitat. 

La situació econòmica i finançera de la sala no 
està passant per uns bons moments, la crisi que encara no 
ens ha tocat de ple ja ha començat a esquitxar les arques 
municipals i la dreta, com sempre, pensa que els ciutadans 
rònics i els obrers han de costejar-la. Haurem d'estar 
vigilants sobre les pases que en materia econòmica doni la 
sala. Encara ho podem dur, però, vius i orelles dretes. La 
situació és delicada. 

MÒBIL 630814336 
E-mail: info@ben-fet.com 

07580 Capdepera 
MALLORCA 

Cala Rajada 
Néndez Núñez,17 
Plaça des Pins. 

C.B.F. 

BENFET 
PARTY -SERVI CE 

CATERING 

Servei de 
menjar, menatge 

i personal a 
domicili 

Visiti la nostra web 
www.ben-fet.com 

Artà 
Ada.Costa i Llobera,23 

Tel 971 563238 

Sa Setta.Ua 
Horari: de 8'30 a 13'30 h. i de 17 a 20'30 h. Dissabtes capvespre tancat 

tr
'' ít"' t' ''"td11 rht.. CI Magallanes, 22 (davant Correu sl 
Lo\~ tí.) Vtí lk tí.) Tel. 971819203 Cala Rajada · 



esports/informació local 

E s p ort s/Escolar 
El club esportiu Escolar dugués a terme l'acte de cloenda 

de la temporada amb 1' entrega de trofeus i recordatoris als 
jugadors de tots els equips de futbol i bàsquet. Previ a l'acte 
d'entrega de trofeus, es va jugar el ja tradicional trofeu "Ramon 
de ses Cuines" , que acabà amb victòria contundent de l'equip 
local davant del Porto Cristo. Cada un dels jugadors rebé un 
recordatori de la temporada i els jugadors més regulars de cada 
categoria va rebre un trofeu donat per distints patrocinadors. 
Per la seva banda, la secció de bàsquet no lliurà enguany cap 
menció específica als jugadors, sinó una menció a tots ells, de 
mandra col·lectiva. El batle Joan Ferrer i el regidor d'esports, 
Mateu Melis, juntament amb els presidents , directius i 
col·laboradors s'encarregaren d'entregar els distintius. L'acte 
l'amenitzà en Suso Rexac i acabà amb un refrigeri per a tot els 
assistents. 

Així mateix, aquest estiu tampoc no han faltat els anuals 
campus esportius. El de futbol se clausurà dia 3 de juliol amb 
participació d'un bon grapat de joves i amb la col-laboració de 
Toni Prats, Juanmi Gelabert i Tomeu Pascual, així com d'un bon 
planter d'entrenadors sota la direcció d'Antoni Cazorla. Pel que 
fa al bàsquet, estava previst que es desenvolupes dies 30 i 31 de 
juliol. 

Per acabar, deixar constància que la secció de bàsquet 
realitzà la seva assemblea anual, en la qual es comentaren els 
resultats esportius i econòmics de la passada temporada, així 
com un esbós de les previsions de la propera, en la qual es 
previst que debuti un equip d'infantils. En la renovació de càrrecs, 
a la junta s'incorporaren Antonio Regueiro i Bemardo Marin. 

M és infor m ació local .... 
Ciclomotors 
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El conseller del departament d'Economia i hisenda 
del Consell de Mallorca, Miquel Àngel Flaquer, va presen
tar la campanya d'inspecció de contaminació acústica de 
ciclomotors, oberta a tots els municipis de mallorca i que 
tendra lloc durant els mesos d'estiu. 
El departament d'Economia del Consell de Mallorca llança 
una campanya de conscienciació dirigida als usuaris de 
ciclomotors de Mallorca. L'objecte principal d'aquesta ini
ciativa és la protecció del medi ambient, especialment els 
renous i emissió de gasos. De fet, fins l'any 2005, els 
ciclomotors no estan obligats a passar inspecció tècnica 
periòdica, motiu pel qualla campanya és voluntària. 

Per facilitar que el major nombre de ciclomotors 
es pugui acollir a aquesta campanya, el Consell de Mallor
ca ha habilitat una unitat mòbil dotada d'equips de mesura 
necessaris per a aquests controls. D'aquesta manera, cada 
conductor podrà saber si el renou que emet el seu ciclo
motor supera el nivell aconsellable. 

A més de l'Ajuntament de Capdepera, s'han 
adherit a la campanya altres 25 ajuntaments de Mallorca. 

Cartells 
Està clar que en qüestió de disseny, les dones en 

donen amb una cullereta als homes, almanco pel nostre 
poble. El fet és que les tres premis atorgats com cada any 
per l'Ajunlamenl en el <:om:urs ue <:a!lells ue fesla, han 
;milt a parar a mans femenines. Primer premi: Antònia del 
Ri o; segon premi: Josefina Mas sanet Comas; tercer premi: 
Joana Maria Mayol Barceló; premi especial infantil: Pilar 
Martínez Cumplido. Enhorabona a totes elles. 

I parlant de cartells, el jurat del I Concurs de 
fotografia de la Llampuga, patrocinat per Seguros Bilbao, 
ha atorgat els seus guardons. Així la Confraria de 
Pescadors de Cala Rajada disposarà de material gràfic 
per a confeccionar els cartells de la III mostra de la 
Llampuga. 
-Primer premi: Color de llampuga de Sandra Mallol Martínez 
- Segon premi: El fin, de Rebeca Femandez Wenzel 
-Tercer premi: 7 cordes CalaRajadade Sebastià Bonet Palmer 

Més informació www.capdeperaweb.com 



col·laboració 

Diaris de mentida 
i/o de mentides 

Diari de G. Dia A: Que Déu beneeixi a tots els americans 
que preguen a Déu per mi. Avui he envaït Iraq. Tots s'han cregut 
que aquest país té armes de destrucció massiva i relacions amb Al 
Qaeda. Formidable. A Europa, Blair i un tipus baixet amb bigoti 
estan fent bona feina. Que Déu els beneeixi també. 
Dia H: Ara tothom ja sap que els iraquians no tenien armes de 
destrucció massiva (no les hi havíem venut) ni relació amb Al 
Qaeda (no els havíem presentat). Però la bola-whooper ha funcionat 
el temps necessari. Els meus assessors m'han passat un informe 
sobre les pregàries dels americans: donen gràcies a Déu perquè he 
alliberat els iraquians dels assassinats i tortures de Saddam. Que 
Déu em beneeixi. Per cert, avui hi ha hagut un atemptat a Madrid, 
a la república d'Espanya. 

Diari de J: Dia H: Benvolgut diari. Em falten pocs dies per 
passar a l'Olimp de la història. Déu m'ha donat fins i tot una mica 
més del que jo volia. Tot, per tant, va bé, tret del petit contratemps 
d'aquest matí. Hi ha hagut un atemptat aquí, a la capital. Han mort 
200 persones. Otegi diu que no ha estat ETA, però ni jo ni els 
espanyols de bé no ens fiaríem mai d'un terrorista. A no ser que 
em digui que ha pactat amb Carod-Rovira, ha! Que gran som i que 
gran aquesta nació que he refundat. 

Dia I: Maleïda premsa estrangera: només parla d'Al Qaeda. 
He telefonat als nostres diaris personalment i a les portades només 
parlen d'ETA. Per tant, tot continua controlat. Que gran és ser 
poderós. I en dos dies, que immens que encara he de tomar. Per 
cert, li he de recordar a Mariano que refaci la merda d'informes 
policials que ens han enviat. A qui se li acut no posar ni una 
paraula d'ETA. 

Dia J: No ens ha quedat més remei que reconèixer que ha 
estat Al Qaeda, però l'atemptat no té res a veure 11mh 111 gn~rm 
d'Iraq (diuen que ho ha dit un terrorista). Els de les pancartes han 
sortit al carrer. Quina vergonya tan inconstitucional! 

Diari de M. Dia J: Molta gent ja sap que l'atemptat 
d' Atocha no l'ha fet ETA. Hi comença a haver alguna veu que es 
queixa de la manca de manteniment a la línia Inca-Manacor, però 
són veuetes molt aïllades, els de sempre, vaja. Pobrets. Les 
eleccions són demà. 

Dia K: Ostres, quines coses, ahir vespre va caure un talús. 
Diari de J. Dia L: Les eleccions van ser manipulades i les 

manifestacions, organitzades pel PSOE. Nosaltres no hem jugat 
gens brut. Ells sí. La història sabrà fer-me justícia. Ana no atura de 
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plorar. Deu pensar que no me'n sortiré d'aquesta. Infeliç. He 
fet el que havia de fer. Som gran i poderós. Som gran i poderós. 
El més gran. És en Mariano el que ha perdut. Jo no em 
presentava. He d'anar a veure en George. Necessit posar els 
peus sobre la seva taula. Buaaaaaaaaaaahhhh! 

Diari de M.Dia 0: Hi ha dubtes sobre el tancament? 
Ensenyarem el nyap del pacte als periodistes. I els de sempre, 
si volen venir, que vénguin. 

Dia P: Glups! Els de sempre han duit els seus tècnics 
i diuen que es pot obrir. Cap problema, nosaltres podem pa
gar molts més tècnics que diguin el contrari i tenim els 
mass( atge) media que compten. Aplicarem la tàctica, sempre 
efectiva, Matas-PHN: molts informes, molts informes, molts 
informes i ben pagats. 

Dia U: Els de sempre han fet una protesta 
multitudinària amb paròdia inclosa. Dia V: Ostres, ha caigut 
un altre talús. Dia W: Els de sempre han fet una foto on es veu 
una màquina excavadora just a damunt del talús que ha caigut. 
Bah, tanmateix no els faran cas: un breu en una pàgina a la 
dreta, si és que arriba. Posar paret seca ha estat un encert. 
Sabia els agradaria un «toque mallorquín». 

Diari de J.Dia W: D'entrada, anar a signar llibres em 
semblava humiliant. Impropi d'un gran estadista internacio
nal com jo. Però el meu psicoanalista tenia raó: sentir de prop 
com m'enyoren els humils em reconforta. 

Diari de G.Dia W: D'acord, sí, hem torturat els 
iraquians igual o pitjor que Saddam. Però a totes les guerres 
hi ha tortures. Dia X: No sé de què es queixen: ja els he passat 
la sobirania. I qualsevol d'aquests anys traurem el nostre 
exèrcit d'allà. Quan el petroli estigui ben assegurat a les 
nostres mans. 

Dia Z: El poble americà creu que La guerra va ser una 
equivocació en un 54%. És evjdent que algú dels media no ha 
seguit totes les instruccions dels meus assessors al peu de la 
lletra. El meu equip em sabrà treure d'aquí i tomaré a guanyar. 

Diari de J. Dia AZ: M'avorresc. Ja he anat a signar 
llibres fins i tot a Ceuta i Melilla. Estic avorrit. M 'avorresc. Ja 
he comptat les 12.432 botelles que me'n vaig dur de la Moncloa 
tres pics. Estic avorrit. 

Diari de M. Dia AZ: Avui he inaugurat de nou la 
línia. Un bon aperitiu per al gran dia de l'estació multimodal. 

Diari deG. Dia AZ: Déu m'hauria de donar les 
gràcies. Ara el món és més segur ... Glups! Perdona, estimat 
diari, t'he de deixar. Hi ha hagut un atemptat a Londres. 4.000 
víctimes???!!!!! Mmmmmm ... Quants dies falten per a les 
eleccions? 

Miquel Piris, periodista 

ESQUERRA UNIDA -ELS VERDS-INICIATIVA CIUTADANA . Obre les portes 
Després de molt de temps d'esperar un lloc on poder treballar, el passat mes d'abril s'habilità un 

local per a l'oposició municipal. 
Per part d'EU-EV Iniciativa Ciutadana, un dels objectius pri~ritaris en la nostra política ve donat per 

la possibilitat d'oferir al ciutadà una atenció personalitzada en tot allò que estigui en les nostres mans. En 
distintes ocasions, molts de vosaltres us heu adreçat de manera particular a nosaltres per tal de fer 
consultes de distinta naturalesa, manifestant una necessitat que fins ara no havia estat coberta. Creim que 
la millor manera de materialitzar la resposta a les vostres preguntes és oferir un servei d'informació, orientació 
i suport en totes aquelles qüestions que els ciutadans i ciutadanes del municipi necessiten. 

Per això, us comunicam que des del 23 de juliol ens podeu trobar en els locals de Can Rata (situat 
a la part darrera de l'Ajuntament). Des de la data esmentada ens trobareu tots els divendres, de 19 a 21 
hores, per a recollir els vostres suggeriments i les vostres queixes, així com per a oferir-vos la informació 
que necessiteu. 
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Es parla molt de crisi turística, tot i que els hoteleres se n'omplien més la boca amb el 
govern del Pacte de Progrés que no ara amb el del PP. Sigui com sigui, adesiara apareixen 
signes que posen en evidència que les coses podrien anar millor. Que ara estigui tancat un 
local com Can Mateu (Casa Mateo), que havia romàs obert al públic des de més de seixanta 
anys enrere, un establiment que constitueix un element distintitu de la Cala Rajada 
preturística (com Can Xisquet, Can Tòfol, Can Maia, Can Diego o Cas Bombu), és una prova 
evident que la situació està canviant. I, al nostre parer, el canvi és a pitjor. 

Assessoria Fiscal 
i comptable 

Magdalena Maria Fernandez 
Llicenciada en Ciències Econòmiques i Empresarials 

CALA RAJADA 

Almirante Cervera,22 
Tel i Fax: 971 5645 51 

' ARTA 

Costa i Llobera, 55 
Tel:835049 fax 564551 

AtAto Escola 
CAPDEPERA 

VIA JllAN CAR LOS I.' 139- CALA RAJADA- CAPDEPERA 
Tels.: 971 56 33 53-971 56 32 60- Móvil: 629 62.31 54 

(FRENTE GASOLINEAA) 



capdepera fa 20 anys 

Fa 2~ anys, 

deia ... 
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seu reflex en una exposició i projecció audiovisual, els dies 
28 i 20 de juny. 

- Alguns hotels de la zona hagueren de donar 
vacances al personal, els darrers dies de juny, per manca 
de clients. Tanta sort que a son Sant Joan se segueixen 
batent rècords de visitants. 

- El mes passar us anunciàvem la dimissió de 
Jeroni Juan com a regidor de cultura. Ara s'hi ha d'afegir 
la de Pere Nadal com a regidor de vies i transports. 

- Aquest mes no deim adéu al capellà, sinó al 
col-laborador infatigable de "Cap Vermell" i, sobretot, a 
l'amic. En Biel Pérez deixa un buit mal d'omplir entre els 
qui feim aquesta revista. 

-Un incendi destruí per complet el teatre Principal 
d'Artà, deixant aquesta comarca un poc més coixa, enca

r--------------=~ ..... """'1 ra, en l'aspecte teatral. 
~ - Des del 2 de juliol, les oficines 

En aquestes dates properes a les festes del Carme, 
en el mes de juliol de fa 20 anys, en Joan Rai ens va rega
lar una portada ben marinera, amb un llaüt al rem i el Cap 
Vermell de teló de fons. No podríem haver trobat una 
imatge millor. 

Porta/et Lc= de Correus de Cala Rajada s'han 
Pensam que val la pena re- ;::=-:=-=-~ -..o--~- ~-- traslladat al carrer Magallanes. 

cuperar les nostres arrels, i les Festes __ r--11 .. "·· · - -Don Pep Quint-Zaforteza, un 
del Carme són un intent, més o menys ,, '·' dels darrers propietaris del Castell, 
lo grat, d'aconseguir una festa popu- abans de la seva adquisició per part de 
lar allunyada de la comercialització 1 'Ajuntament, morí el passat dia 19 de 
turística. juny. 

Aquestes són paraules de fa 
dues dècades. Avui per avui, ens 
sonen a actuals. Les Festes del 
Carme continuen com a referent de 
celebració popular, participativa i 
democràtica. Que seguesquin així. 

Entrevistes 
En Pere Vidal i Vidal era, fa 20 

anys, i ho és encara avui, el "faroler" 
dc Capdepera. Amb ell parlàrem, 
aquell ja llunyà més de juliol, sobre les 
vicissituds del seu treball i sobre les 

Grumallons peculiaritats que comporta viure en un 
Per parlar de la marxa de far. I en la conversa descobrírem la 

l'Ajuntament, un any després de les bonhomia d'un home que, d'aleshores 
darreres eleccions municipals, vàrem ençà, s'ha guanyat l'afecte de tots els 
entrevistar el batle Joan Pascual, i .._ _______________ qui el coneixen. Li demanàrem sobre 

els regidors MarceHí López, Jaume Bonnín, Xisco l'adaptació de la seva esposa a la vida solitària del far, i 
Terrassa i Pere Nadal. ens contestava: "Al principi, malament, però ara ja s'ha 

adaptat millor que jo". 

Plaça des Sitjar 
- Tancar el carrer Gómez Ulla i haver de voltar Altres seccions 

pel carrer Roses ha constituït una prova de foc per als 
conductors( ... ) Però ara ja s'ha tomat a obrir, gràcies que 
1 'Ajuntament ha reforçat el mur de contenció del solar 
més famós de Capdepera, amb un caramull de camionades 
de terra. Solar que, a tots, ens està sortint més car que si 
l'haguéssim comprat. 

-En Tomeu Flaquer (FLAMOSA) s'ha dedicat 
a enviar telegrames des de Madrid a mig poble, fent-se la 
víctima de l'Ajuntament, que ha entrat en el seu solar. 
Quina cara! Per cert, qui deu pagar els telegrames? 

-Les distintes activitats que durant el curs escolar 
dugueren a terme els alumnes de s'Alzinar tengueren el 

-Monòleg amb l'estel de l'auba: A en Biel. Joan Rai 
-Per què? 
- Agenda de la Vila 
- Comentaris al voltant d'un agraïment. Llucià Sirer i 

Fuster 
- Allò que més desitjam. Gregori Mateu Estarelles 
- Carta oberta a ... qui em vulgui llegir. Joan Rai 
-Avui amb ... Escola passiva, escola activa. Llapis, tinta, 

tinter 
- Chequeo a Cala Rajada: Via-calle Leonor Servera. 

J.Pujadas 
-Esports 
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FLORA NOSTRA 
Els endemismes dins el nostre municipi 

----------------------------- per Felip Esteva Castro 

TÀXON: ERODIUMREICHARDII 
FAMÍLIA: GERANIÀCIES 
NOM COMÚ: SENSE NOM CONEGUT 
COMUNITAT: CL. ASPLENIETEA TRICHOMANIS. ASS. SIBTHORPIO-ARENARIETUM 

BALEARICAE. 

DESCRIPCIÓ DE LA PLANTA:Herba perenne, 
cespitosa. Fulles en roseta basal, peludes, oval lanceolades amb el 
marge crenat. Flors amb el tronquet molt llartg, blanques amb 
estriacions vermelles. 

FLORACIÓ:D'abril a juliol 

HABITAT:Forma catifes als talussos arrecerats a prop del 
litoral. També a altres poblacions es troba a llocs ombrívols i humits 
dels torrents, barrancs i als peus del penuassegats del vessant 
nord. Normalment es troba associada amb la bellium bellidioides i 
amb l'arenaria balearica, encara que aquest darrer tàxon no l'he 
trobat al nostre municipi. 

DISTRIBUCIÓ:Gimnèsies (Mallorca i Menorca) 

DISTRIBUCIÓ DINS EL MUNICIPI: L'hem vista als peus 
dels penyals entre na Pana i cala Fuster a sa Mesquida. També a 
100- 150 mts més amunt als peus dels penyals d'abaix del telègrafo 
i una mica més apartat de la zona litoral (poc peus) al puig de ses 
Fites. 

OBSERVACIONS:Encara que hi haguí poques poblacions, no 
pateix amenaçes destacables ja que aquesta compta amb 
nombrosos peus a un lloc poc freqüentat i poca alteració antròpica 


